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J^aše vstajenje Avtonomija organizacij SI Ali rta ozemlju treh držav

Za ozemlje, ki bo pripadalo Italiji

Praznik miru in sprave je pred 
nami. Praznik, katerega človeštvo 
že stoletja obuja v različnih raz
merah in pod ne vedno lahkimi 
pogoji.

Tudi naše primorsko ljudstvo 
pozdravlja prvi praznik pomladi 
v novih razmerah. Čeravno niso 
še meje dokončno urejene in se 
v daljni Moskvi veliki štirje še 
prerekajo o uredbi Evrope in 
sveta, je vendar za nas mirovna 
pogodba z Italijo že gotovo dej
stvo, s katerim moramo računati 
in se z njim sprijazniti. Med
tem ko stoji ogromen del pri
morskega ljudstva na pragu pri
ključitve k mladi ljudski renu- 
bliki Jugoslaviji, so Slovenci v 
Gorici in v sosednjih vaseh še 
zaskrbljeni in pri najboljši volji 
niso njih srca v takem praznič
nem razpoloženju, kot bi si ga 
želeli. Temu se ni čuditi. Preveč 
so nam goriškim Slovencem še v 
spominu leta, ki smo jih prebili 
pod nekdanjo »liberalno in de
mokratično« Italijo ter pozneje 
pod Mussolinijevo krutovlado. 
Srcu in čustvu pač ni mogoče 
ukazovati.

Kljub tej zaskrbljenosti pa 
lahko zremo v bodočnost z dru
gačnimi očmi kot smo to do se
daj delali. Fašizem je strt. Res 
je, da skuša ta tu pa tam še dvi
gati glavo in se skriva pod raz
ličnimi imeni in nastopa vse tam, 
kjer najde delovne množice raz
dvojene, toda časi so se bistveno 
spremenili. Silne demokratične 
sile Italije so na pohodu in raz
ni puči Mussolinijevega kova od 
strani reakcionarnih skupin osta
nejo le tihe želje nekdanjih str
moglavljenih oblastnikov in go
tovih plačanih elementov.

V danih razmerah bo gonško 
ljudstvo ostalo na braniku svo
jih pravic. Razgibanost gospo
darskega, kulturnega in politič
nega življenja goriških Sloven
cev je bila že pred prvo svetov 
no vojno v najjačjem pohodu. 
Starejši Goričani se še prav do
bro spominjajo velikega podvi
ga, ki je zajel vse napredne go- 
riške Slovence. Samo vojna vi
hra nam je prekrižala račune in 
nam ni dovolila, da bi zavzeli v 
Gorici tisto mesto, ki nam je pri- 
tikalo, Doba petindvajsetletnega 
nasilja je za nami. Demokratična 
in revolucionarna zavest je ustva
rila v nas drugega človeka, ki za
hteva danes vse one pridobljene 
pravice izza osvobodilne borbe. 
Mi se bomo borili, da nam bo 
nova italijanska uprava dala vso 
svobodo, ki jo lahko v dvajsetem 
stoletju lahko upravičeno zahte
va slovenski živelj, ki mu je uso
jeno življenje pod novimi politi
čnimi pogoji. Mi imamo svojo 
samobitno kulturo in šolstvo. To 
nam mora ostati neokrnjeno. Za
htevali bomo spoštovanje in ena
kopravnost našega jezika v 'vseh 
uradih in ustanovah. Naši delav
ci, uradniki in učitelji morajo 
biti enakopravni z italijanskimi, 
zato bomo zahtevali popolno iz
vedbo vseh določil, ki jih je Ita
lija morala podpisati. Slovenski 
ali vsaj dvojezični napisi se mo
rajo spoštovati. V oovezavi z 
zdravimi demokratičnimi silami 
Italije bomo to tudi dosegli. 
Enotni in odločni v vseh vpraša
njih političnega in kulturnega 
življenja se bomo še nadalje bo
rili v družbi z ostalimi demokra
tičnimi množicami. Jn tako bo
mo to tudi dosegli in obdržali. 
Ne bomo več verovali praznim 
frazam in obljubam nekdanjih 
visokih komisarjev kot so bili 
svoj čas Pattiti di Loreto ali sam 
kr al j.

Preteklo nedeljo se je vršila 
seja Glavnega odbora SIAU. Pri
šlo je okoli 60 članov Glavnega 
odbora iz vse Primorske.

Obsežno poročilo o novem po
ložaju, v katerem se nahajamo, 
je podal Sekretar Izvršnega od
bora SIAU tov. Babič. Sile med
narodne reakcije — je takoj v 
začetku povedal tov. Sekretar — 
so tiste, ki bodo odgovorne pred 
svetom in pred zgodovino, da ni
so prišli narodi Julijske krajine 
do svojih pravic ter da niso bile 
uresničene težnje in zahteve, za 
katere so slovenski in italijanski 
narodi Julijske krajine dali toli
ko žrtev, in si jih že priborile s 
krvjo in svojimi lastnimi silami 
v borbi proti fašizmu. Te sile so 
odgovorne, da je del Julijske 
krajine s Trstom odtrgan od Ju
goslavije, drugi pa popolnoma 
priključen Italiji, kjer slovenski 
živelj, ki je toliko žrtvoval v 
borbi za svojo narodno svobodo 
in neodvisnost, napadajo dnevno 
z bombami in peklenskimi stroji 
oni ljudje, ki so za časa fašistič
ne Italije zatirali vse, kar je bilo

tega tedna skupna seja obeh 
Svetov ljudske skupščine Fede
rativne ljudske republike Jugo
slavije. Udeležili so se je tudi 
člani diplomatskega zbora. Na 
njej je povzel besedo predsed
nik zvezne vlade maršal Tito in 
podal poročilo o jugoslovanski 
zunanji politiki. Povedal je, da 
stoji vlada FLRJ neomajno na 
načelu dosledne borbe za ohra
nitev miru na svetu. Na mirovni 
konferenci — tako je med dru
gim dejal maršal Tito — je ju
goslovanska delegacija dostojan
stveno opravila svojo dolžnost. 
Odločno je zahtevala priznanje 
jugoslovanskih pravičnih zahtev. 
In sovjetska delegacija pod vod
stvom Molotova ter delegaciji 
bratskih narodov Poljske in ČSR 
so ji stale zvesto ob strani. Brat
skim državam smo zato globoko 
hvaležni. Obenem smo se prepri
čali, da so nekateri naši zavez
niki med vojno — zlasti pa An
glija in ZDA — z vsemi mogo
čimi sredstvi nasprotovali našim 
pravicam in zavzeli stališče, ki 
bi ga komaj lahko označili «pri
jateljsko«. Spomnimo se naše 
borbe za Istro, Trst in Slovensko 
Primorje, ko sta Anglija in Ame
rika skupno z nekaterimi manj
šimi državami, ki se vojne niti 
udeležile niso, kljub vsem našim

Naša borba za narodne pravi
ce, kulturo in šole bo zajela vse 
slovensko ljudstvo od Slovenske 
Benečije pa tja do Trbiža in 
Devina. Zlila se bo v vseobčo 
borbo italijanskih demokratičnih 
množic, ki jo vodijo in jo bodo 
še morale voditi za svoje politi
čne, kulturne in socialne svobo
ščine. Samo v enotni fronti, te
sno povezani z delavskimi na
prednimi strankami, bomo te na
še nridobitve še razširili In ob
držali. Oni pa, ki mislijo, da bo 
danes po kakšni drugi poti — 
morda s kakimi ozkogrudnimi

slovanskega ter preganjali anti
fašiste slovenske in italijanske 
narodnosti. Našim narodom so 
bile storjene krivice.

Najtoplejšo zahvalo pa je tov. 
Babič v imenu SIAU izrazil vsem 
tistim silam in narodom sveta, 
ki so pomagali ljudstvu v tej 
borbi.

Vztrajna borba ljudstva Julij
ske krajine — je nadaljeval tov. 
Sekretar — je preprečila, da niso 
bili sklepi miirovne konference 
mnogo neugodnejši.

Z ozirom na položaj, ki nasta
ja z razdelitvijo Julijske krajine 
na tri dele, ki se glede na svojo 
politično situacijo in potrebo 
konkretne politične akcije med 
seboj bistveno razlikujejo, je 
tov. Babič predlagal, da naj bi 
organizacija SIAU dobila za vsa
ki del posebej svojo politično 
avtonomijo.

Naloge teh posameznih avto
nomnih organizacij so sicer ne
koliko različne, kakor pač za
htevajo nove prilike vsakega 
kraja, odnosno ozemlja.

neizpodbitnim argumentom, na
sprotovali in končno dosegli, da 
naša dežela, ki je pretrpela raz
meroma mnogo več žrtev, ni do
bila velik del tega, kar je s pra
vico zahtevala. Po mirovni po
godbi z Italijo ostaja velik del 
naših bratov v Istri, Trstu in 
Slovenskem Primorju še vedno 
izven naših meja. Tako velika 
je bila krivica, storjena jugoslo
vanskim narodom! In vlada je 
bila postavljena pred izbiro, ali 
naj podpiše, ali naj ne podpiše 
mirovno pogodbo. Naša vlada, 
dosledna v borbi za dosego in 
utrditev miru, se je, čeprav z ža
lostjo v srcu, odločila za podpis 
mirovne pogodbe. Jasno je, da 
so mnogi vojni hujskači upali, 
da ne bomo podpisali pogodbo, 
da bi tako prikazali Jugoslavijo 
kot državo, ki ogroža mir. Špe
kulirali so pač s sovraštvom in 
spori med Italijo in Jugoslavijo.

S podpisom mirovne pogodbe 
z Italijo so nastali predpogoji za 
vzpostavitev normalnih odnoša- 
jev med Jugoslavijo in sosednjo 
italijansko republiko, s katero 
želimo živeti v najboljših odno- 
šajih in s katero hočemo sodelo
vati zlasti na gospodarskem po
dročju.

nacionalističnimi gesli in načeli 
— mogoče kaj doseči, se bridko 
motijo. S slično politiko bi sa
mo zavajali slovenski živelj, ki 
bi prej ali slej postal žrtev po
dobne nasprotne ideologije.

Samo z jasnim ciljem in po po
ti medsebojnega razumevanja in 
bratstva z demokratičnimi itali
janskimi množicami bo goriško 
ljudstvo šlo mimo temnih senc 
Golgote in Kalvarije ter doseglo 
tisti veliki praznik Vstajenja, ki 
si ga vse svobodoljubno ljudstvo 
Gorice in njene okolice od srca 
želi.

Naloge organizacije SIAU na 
ozemlju, ki bo priključeno Itali
ji, bodo težavne ker bodo mora
le demokratične sile voditi težko 
borbo za zmago resnične ljudske 
demokracije proti močnim silam 
reakcije, ki imajo danes v Italiji 
še vladajoč položaj. Organizaci
je SIAU bodo morale tu prilago
diti svoje politično delovanje po
litičnim razmeram v Italiji, se 
povezati z naprednimi silami in 
skupno z njimi voditi borbo za 
dokončno zmago resnične demo
kracije. Tukajšnje organizacije 
SIAU bodo morale ohraniti vse 
tradicije in politične pridobitve, 
ki so si jih ljudske množice v te
ku oborožene borbe in zadnja 
leta po vojni priborile. Bratstvo 
slovenskega in italijanskega na
roda mora biti temelj vsake po
litične aktivnosti v stvarnih 
vprašanjih teh krajev. Slovenski 
živelj, ki bo prišel ponovno pod 
Italijo, bo v takem položaju v 
obrambi svojih nacionalnih pra
vic.

Za te pravice se bodo morale 
v teh krajih ravno tako boriti

Enako, če ne slabše, stoji s ko
roškim vprašanjem — je nada
ljeval maršal Tito. Naša vlada 
je poslala Svetu zunanjih mini
strov memoranduim, ki neizpod
bitno dokumentira naše zahteve 
po priključitvi dela Koroške, kjer 
prebivajo po veliki večini Slo
venci; ki sami zahtevajo pri
ključitev k svoji domovini. Av
strija je dala velik del vojnih 
zločincev na jugoslovanskem 
ozemlju in je bila najboljši po
močnik Hitlerju pri njegovih 
osvajalnih načrtih. Besedičenje 
o avstrijskem odporu med voj
no je le bajka. Avstrija mora 
povrniti škodo, ki jo je storila 
Jugoslaviji med okupacijo. Pred
stavniki Amerike, Anglije in tu
di Francije poskušajo oprostiti 
Avstrijo njene krivde. Ti posku
si ne izvirajo iz pravičnosti, 
marveč iz računov, ki jih ni tež-

Zoprna kampanja
Hotel bi reči nekaj besed o 

odvratni kampanji zavoljo žita 
— je rekel maršal Tito. Zapadni 
tisk govori, da je v Jugoslaviji 
strašna lakota, da grozi Jugosla
viji zaradi lakote — katastrofa, 
da je Jugoslavija izvažala svojo 
pšenico in koruzo, narod pa da 
strada, da je jugoslovanska vla
da prosila Ameriko za 200.000 
ton in da je prosila celo Angli
jo... da Jugoslavija izvaža svi
nje in mast — in bogve kaj še 
vse. Na eni strani so odklonili 
pomoč naši državi, na drugi stra
ni pa tarnajo, kako strašno trpi 
naša država in kako ji grozi ka
tastrofa. Jugoslovanska vlada 
oziroma zunanje ministrstvo je 
po ministrovem pomočniku za
htevalo od ameriškega odpravni
ka poslov, naj pošilja stvarna 
poročila ameriški vladi in naj 
sporoči, da se v Jugoslaviji zares 
čuti potreba za pomoč v žitu. 
Ničesar drugega ni zahtevala.

tudi italijanske demokratične 
množice. Obramba nacionalnih 
pravic Slovencev je vprašanje 
demokracije same, torej ravno 
tako vprašanje italijanskih de
mokratičnih množic. Na tem 
ozemlju mora torej SIAU še 
bolj utrditi enotnost ljudskih 
množic na osnovi italijansko - 
slovenskega bratstva, se najte
sneje povezati z demokratičnimi 
silami Italije in se skupno z nji
mi boriti za dokončno zmago 
resnične ljudske demokracije v 
tem delu Evrope.

Za ozemlje, ki bo pripadalo 
Italiji, se glavno delo SIAU šele 
pričenja s tem, da bo ljudstvo 
teh krajev pod njenim vodstvom 
vez med itali jamskimi in jugo
slovanskimi narodi.

Ob koncu je podpredsednik 
tov. Šestan dejal, da se s to sejo 
zaključuje važna faza borbe 
SIAU ter je v imenu vseh onih, 
ki bodo priključeni k Jugoslavi
ji, obljubil pomoč ljudstvu Gori
ce in Tržiča, ki bo kljub ogrom
nim žrtvam pripadlo Italiji.

ko uganiti. Zastopniki teh de
žel, predvsem pa Amerike in An
glije, se upirajo zadovoljitvi na
ših pravičnih zahtev in mislijo, 
da bodo stvar za vedno likvidi
rali. Toda vprašanje Koroške za 
nas ne bo likvidiramo in postav
ljeno z dnevnega reda vse do
tlej, dokler ne bo pravično re
šeno. Kar se tiče reparacij, do
ločajo potsdamski sklepi višino 
nemških reparacij na 20 milijard 
dolarjev in sicer za ZSSR in 
Poljsko 10 milijard, ostalih 10 
milijard pa za druge zaveznike. 
Jugoslaviji so odmerili 700 mili
jonov, kar pa m. odgovarja de
janski škodi. Stališče zahodnih 
zaveznikov do Jugoslavije izha
ja iz njihovega stališča do nove 
Jugoslavije, ki jim ni po godu, 
da je šla po poti popolne neod
visnosti in resnične demokracije.

o žitu in „varuhi"
Storila ni nikakega oficielnega 
koraka. Mi res potrebujemo ži
to, ker smo imeli zaporedoma 
dve leti sušo, ker so zlasti naj
bolj pasivni kraji kot n. pr. Li
ka, Kordun, Črna gora, Bosna tn 
Hercegovima, pa tudi mnogi dru
gi kraji ostali čisto brez vsega, 
tako da moramo danes napeti 
vse sile, da prehranimo to prebi
valstvo. Po zunanjem ministr- 
stvu smo dali vedeti zaveznikom, 
da ne proshno na kolenih pomo
či, ampak da prosimo pomoči, 
ker imamo pravico nanjo. Če da
jejo pomoč Nemčiji, Avstriji in 
drugim državam, ki so bile v 
vojni proti nam in zaveznikom, 
zakaj ne bi imeli mi pravice na 
to pomoč? Toda oni so to našo 
zahtevo spremenili v propagan
do, češ da smo padli na kolena, 
da jugoslovanska vlada nima 
sposobnosti, ker je pripeljala 
ljudstvo zaradi lakote na rob 
propada... S tem bi želeli izpod-

Hlaršal Uto o zunanji politiki Jugoslavije
Vprašanje Koroške
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kopati naš ugled v inozemstvu 
in dokazati, da JugosLaivija ni 
konsolidirana in solidna država, 
z eno besedo, da jih rabimo, in 
če md pristanemo na to, da bodo 
naši varuhi, da nam bodo dali 
200.000 ton žita. Ttfla mi, tova
riši — je izjavil Tito — nočemo 
varuhov. Lahko povemo, da ni 
resnica in da je navadno obre
kovanje, da izvažamo mi v ino
zemstvo živež, pšenico, koruzo, 
svinje, mast itd. Sicer navajajo

že številke, mi pa nismo izvozili 
še niti 1 kg masti in ne bomo 
izvozili niti enega kg, dokler ne 
bomo krili svojih potreb.

Svečano izjavljam — je dosta
vil maršal Tito — da ne bomo 
nikoli od nikogar zahtevali mi
losti, ampak samo pomoč, tisto 
pomoč, do katere imamo po na
šem mnenju pravico.

Jugoslavija je gotova, da bo 
premagala vse težave, ki stojijo 
pred njo.

POLITIČm PREGLED
O gospodarski enotnosti Nemčije 

in o njeni industrijski ranni
(Nadaljevanje razprav v Moskvi)

V začetku tedna je predsedo
val Amerikanec Marshall in Svet 
zunanjih ministrov je razprav
ljal o vprašanju Nemčije kot 
gospodarske celote. Marshall je 
najprej govorili o združitvi nem
ških gospodarskih virov, o načr
tu za izvoz in uvoz, o finančni 
reformi in o ravni nemške indu
strijske proizvodnje. Značilno 
je, da je pri tem rekel, da so 
potsdamski sporazumi za njega 
»sporazumi na papirju«.

Francoski zunanji minister Bi- 
dault je takoj postavil roke na
prej, ko je povedali, da francoska 
delegacija ne bo mogla dati kon
čnega pristanka kar se tiče ravni 
industrijske proizvodnje, repara
cij in gospodarske enotnosti 
Nemčije, ako ne bodo istočasno 
urejeni premogovni problemi in 
vprašanje Posaarja.

Predstavnik Velike Britanije 
Bevin je proti nadzorstvu štirih 
sil nad Porurjem, proti vključi
tvi Posaarja v gospodarstvo 
Francije in proti točni določitvi 
količine premoga, ki ga je treba 
izročiti.

Zastopnik Sovjetske zveze 
Molotov pa je v tem pogledu de
jal: Vsi navzoči ministri so pri
znali, da je treba skupaj raz
pravljati o enotnosti Nemčije in 
o industrijski ravni Nemčije. To 
je vsekakor dober začetek za 
zbližanj e stališč, vendar sovjet
ska delegacija ne more pozabiti 
tega, kar posega v interese Sov
jetske zveze in njene zakonite 
pravice. Nič čudnega ni, če sov
jetska delegacija opozarja na 
nemške reparacije. Za Sovjetsko 
zvezo ne more biti rešitve nem
škega problema brez rešitve re- 
paracijskega vprašanja. To ni 
samo mišljenje sovjetske dele
gacije, ampak vseh sovjetskih 
narodov, ki še danes občutijo, 
kakšne razvaline in nesreče je 
pustila za seboj nemška okupa
cija.

Razumljivo nam je stališče 
Francije, ko postavlja vprašanje

premoga. To- je najvažnejše vpra
šanje za gospodarski razvoj 
Francije, ki je prav tako trpela 
zaradi nemške okupacije. Razu
memo čustva Francozov, ki za
htevajo, da se jim povrne škoda, 
povzročena z nemško okupacijo, 
in ki vztrajajo na pošiljkah nem
škega premoga Franciji zaradi 
obnove njenega gospodarstva. 
Mislimo, da je ta francoska za
hteva zakonita in da jo je mo
goče uresničiti na račun repara
cij.

Molotov je nato izjavil, da te
melji formalna pravica Zveze 
sovjetskih socialističnih republik 
do reparacij od Nemčije na skle
pih zaveznikov v Potsdamu in 
na Krimu. Krimski zapisnik so 
podpisali šefi vlad Zedinjenih 
držav Amerike, Velike Britanije 
in Sovjetske zveze. ZDA so te
daj pristale, da sprejmejo kot 
podlago za razpravljanje pre
dlog o reparacijah v korist Sov
jetske zveze v višini 10 milijard 
dolarjev. Samo Velika Britanija 
ni povedala svojega stališča o 
tem vprašanju. Na krimski kon 
ferenci so ZDA in Velika Brita
nija smatrale za nesporno, da je 
treba reparacije izvajati tudi v 
obliki letnih pošiljk blaga iz 
Nemčije. Pri nobenem udeležen
cu krimske konference ni to 
vprašanje povzročilo nikakršnega 
dvoma. V potsdamskih sklepih 
je vsa pozornost osredotočena 
na glavno vprašanje — na od
vzem naprav. Takrat, dva me
seca po nemški kapitulaciji, je 
bilo težko govoriti o pošiljkah 
iz tekoče industrijske proizvod
nje. To tudi ni bilo potrebno, 
ker to vprašanje ni v preteklosti 
povzročilo nikakršnega dvoma. 
Zahteve Sovjetske zveze do re
paracij iz tekoče proizvodnje so 
zasnovane na krepki osnovi 
skupnih zavezniških sklepov. 
Potsdamskih sklepov ni mogoče 
postaviti v nasprotje s krimski
mi sklepi, kajti potsdamski skle
pi pomenijo samo nadaljnji raz
voj sklepov, sprejetih na Krimu.

Jugoslovanska delegacija v Moskvi
Kakor poroča Telegrafska 

agencija Sovjetske zveze (Tass) 
je sredi tega tedna prispela v 
Moskvo jugoslovanska delegaci
ja, ki jo vodil podpredsednik 
zvezne vlade Edvard Kardelj. 
Gotovo je, da bo delegacija iz
razila stališče Jugoslavije glede 
Koroške.

Pred dnevi je avstrijski zuna
nji minister Gruber podal izja
vo, da Avstrija ne bo podpisala 
mirovne pogodbe, če bo Sloven
ska Koroška prisojena Jugosla
viji. Tako pač postajajo avstrij
ski uradni krogi zagovorniki ve-

Iz GrCIIe ie prlSla uest
V tem tednu je nenadoma umrl 

grški kralj Jurij. Zadela ga je 
kap. Nasledoval mu bo njegov 
brat Pavel.

Sedaj po smrti grajajo kralja 
tako v Angliji kot v Ameriki. 
Očividno se prav nič ne Jrže 
pravila »de mortuis nil nisi 
bene« (ne opravljaj pokojnika!). 
Tako vedo povedati, da je bil

le nemških idej. Nobene razlike 
ni v tern oziru med sedanjimi 
predstavniki Avstrije in njihovi
mi nacističnimi predhodniki. 
Vedno ista «muzika» od leta 
1920 dalje. »Nedeljivost Koro
ške!« »Nedeljivost Koroške!« In 
še do danes ostaja to geslo kot 
simbol stoletnega zatiranja slo
venskega ljudstva.

S takim stališčem skušajo za
stopniki Avstrije ustvariti nove 
težave zbranim ministrom v 
Moskvi, ki imajo nalogo sesta
viti mirovno pogodbo z Avstri
jo. Ta pa bi morala biti resnično 
demokratična in neodvisna.

o nenadni smrti kralja
grški kralj samo simbol razprtij 
in zato da je prav, da je legel v 
grob, saj drugače ne more priti 
do zbližanja med nasprotnimi 
tabori in tudi z gospodarsko ob
novo deželo da bo šlo na bolje... 
To pišejo Angleži. Amerikanci pa 
šele ugibajo, kakšne posledice 
bo imela nepričakovana mrt 
kralja na ameriški program za

pomoč Grčiji.. Nekateri upajo, 
da bo utegnilo priti do pomirje- 
nja, drugi pa pravijo, da bo pri
šlo do še hujše državljanske voj
ne v državi, kjer so monarhofa- 
šisti s pomočjo okupacijskih čet 
in seveda s terorjem nad demo
kratičnimi prebivalstvom brez
obzirno zavladali.

Kaj bi hotel general Franco?
Ostati v Španiji na krmilu — 

seveda'. Zato je ob obletnici faši
stične zmage v Madridu obrazlo
žil načrte, potom katerih naj bi 
v deželi postopoma prišlo do 
monarhistične oblike. Najprej je 
treba — tako pravi Franco — 
imenovati začasni regentski svet. 
Predsedoval bi mu on sam. Li
sjak Franco misli dobro — zase 
seveda, kajti do tega novega

Volitve v OF po deželi
Veličastne manifestacije našega Ijndstoa

Nadaljna kritika ugotavlja, da 
pokojni kralj ni znal prilagoditi 
monarhije potrebam grškega 
ljudstva (kakor da bi bilo to mo
goče...). Zato pa vidijo neka
teri ameriški krogi v smrti 
kralja Jurija ugoden trenutek za 
odpravo monarhije.

spletkarjenja je prišel zgolj za
voljo tega, da bi se obdržal na 
obliasti. Nič čudnega, če skuša 
v zadnjem hipu rešiti svoj "£- 
žim, a edinole ljudstvo je pokli
cano, da se izreče o bodočem re
žimu v Španiji. Odklonilno sta
lišče so zavzeli tudi nekateri 
španski monarhisti, ki se očitno 
nočejo kompromitirati s člove
kom kot je Franco.

V nekaterih okrajih in vaseh 
cone A so se vršile preteklo ne
deljo volitve v odbore Osvobo
dilne fronte. Že v zgodnjih ju
tranjih urah so se zgrinjali voliv
ci po trgih in cestah, s petjem in 
godbo na čelu, da se opravijo že 
takoj v prvih jutranjih urah svo
jo dolžnost. Mladina in žene ne
katerih vasi so na predvečer vo
litev zažgale velike kresove ter 
s tem pokazale, da se v polni 
meri zavedajo važnosti volitev.

Po vaseh bovškega okraja so 
se odlično izkazale naše množi
čne organizacije. Vasi, ki so sto
odstotno izvedle volitve, so Log 
Čezsoški in Plbžna. Enako polno
številno se je odzvala vas Žaga. 
Kljub slabemu vremenu so va
ščani v povorki z narodnimi in 
državnimi zastavami prihajali na 
volišče.

Ravnotako se je odlično izka
zala vas Borjana na Kobariškem. 
Upamo, da bo šel Kobariški kot

Medtem ko odločajo v Moskvi 
o usodi koroških Slovencev, sta
vijo reakcionarni sodniki naše 
naj odličnejše predstavnike v za
pore.

Pretekli petek se Je vršila pred 
britanskim vojaškim sodiščem v 
Celovcu razprava proti 12 koro
škim Slovencem., ki so se udele
žili 16. p. m. zborovanja OF v 
Železni Kapli, ker so nosili v 
sprevodu »prepovedane zastave« 
in ker so prišli na zborovalni 
prostor v strnjenih vrstah. Isto
časno so bili pred sodiščem tudi 
3 nacisti, ki so sodelovali pri 
napadu na sprevod udeležencev 
slavenske g a zb orovanj a.

Ko se je razprava začela, so 
vstali tov. Karel Prusnik in še 
nekateri slovenski obtoženci ter 
protestirali, da so angleške obla
sti postavile istočasno pred so
dišče člane OF in SS-ovce in SA- 
ovce. Trije slovenski obtoženci 
so v znak protesta zapustili so
dno dvorano, nakar jih je dal 
predsednik sodišča, podpolkov
nik Cohen, zapreti. Ko so bili na 
zahtevo slovenskih obtožencev 
odstranjeni prisotni obtoženi na
cisti, je bil zaslišan tov. Karel 
Prušnik. Izjavil je, da bi ne sme
la biti prepovedana slovenska in

Zadruga vojnih oškodovancev 
v Trstu, sklicuje za četrtek 10. 
aprila 1947, ab 9. uri zjutraj v 
Šempetru pri Gorici svoj retini 
letni občni zbor.

V skoro dveh letih svojega 
delovanja jo zadruga1 v. o. s svo
jim uradom v Gorici nudila voj
nim oškodovancem, bodisi nepo
sredno potom svojega urada, bo
disi potom svojih podružnic, ki 
so bile ustanovljene po vsem

boljšim časom nasproti. V miru 
in složnosti si bo gradil svojo 
boljšo bodočnost.

Predvolivna zborovanja v Se
dlu, Kredu, Logjeh in Robedišču 
so bila dobro obiskana. Vaščani 
so na shodih iznašali važna vpra
šanja gospodarske obnove ter se 
je splošno opazilo, da je tudi 
Breginjski kot v celoti zaživel 
novo življenje. Z velikim navdu
šenjem so bila izglasovana po
zdravna pisma izvršnemu odbo
ru OF ter narodnemu heroju in 
voditelju jugoslovanskih naro
dov maršalu Titu.

Tudi več vasi na Krasu je vo
lilo. Iz Ivanjk*rada smo prejeli 
poročilo, da je volilo 100°/o. Z 
budnico in petjem so se mladin
ci in ostali prebivalci pripravlja
li na veliki dan volitev v odbore 
OF.

Nadaljnje volitve v odbore OF 
po deželi bodo 13. aprila t. 1.

britanskim sodiščem
jugoslovanska zastava, kajti pod 
to zastavo so. se' koroški Sloven
ci borili proti' nacilfašizmu in do- 
prinašalii krvave žrtve na strani 
zaveznikov.

Kakor smo zvedeli, je britan
sko vojaško sodišče obsodilo' se
kretarja POOF tov. Karla) Prus
nika na štiri mesece zapora in 
na 150 šilingov denarne kazni in 
tov. K oš ut mik a, sekretarja okraj
nega odbora O F za okraj Veli
kovec, na tri mesece zapora- in 
350 šilingov denarne kazni; osta
lih šest koroških Slovencev je 
bilo obsojenih na manjše denar
ne kazni. Nemške maciste, ki so 
bili obtoženi napada na koroške 
Slovence, je avstrijska uradna 
agencija imenovala »domovini 
zveste Korošce«. Samo eden od 
njih je bit obsojen, ostali pa so 
bili oproščeni.

Ta krivična obsodba angleške
ga vojaškega sodišča v Celovcu 
je vzbudila po vsej Slovenski 
Koroški, kakor tudi med vsemi 
narodi Jugoslavije, veliko ogor
čenje. Saj je tudi razumljivo-: za
pirajo člane OF za Slovensko 
Koroško, medtem ko dajejo na
cistom in SS-ovcem lepe držav
ne službe ter jih oproščajo.

bivšem goriškem okrožju, vso 
možno- pomoč. Vodja goriškega 
urada je tov. dr. Fornazarič, ki 
je že- pred meseci na važni okro
žni gospodarski konferenci ob
razložil zbranim delegatom po
men in važnost zadruge, katero 
je tudi sama Zavezniška vojaška 
uprava visoko cenila ter jemala 
v poštev njene- nasvete in pri
tožbe.

V vsem tem času je goriška 
poslova-ln-ica osrednje zadruge 
po-tom okrožmic, kakor potom 
časopisja, sproti obveščala svoje 
člane o navodilih, ki jih je sama 
dajala, kakor tudi- o- raznih spre
membah, ki so bile v zvezi z ob
novo dežele. Skrbela je nadalje, 
da so se prošnje o priglasitvi 
vojne škode pravočasno vložile 
na pristojna mesta ter je budno 
nadzorovala potek obnovitvenih 
del. Večkrat je- bila prisiljena na
stopiti ter žigosati površno ali 
nestrokov-mo obnavljanje. V delu 
so ji stali zvesto na strani naši 
listi, ki so po možnosti- vedno 
povzdignili svoj glas v obrambo 
že tako težko prizadetih o-ško- 
dovancev.

Prvi četrtek po Veliki noči bo 
goriška poslovalnica osrednjega 
urada zadruge podala svoja po
ročila, ter bo razvila svoj dnev
ni red, ki sestoji iz desetih točk. 
Ni dvoma, da bodo delegat j e, 
kakor tudi posamezni člani, znali 
ceniti trud go-riškega urada in 
njegovega načelnika, ki je v da
nih razmerah — pomisliti je tre
ba, da je bilo treba v našem slu
čaju upoštevati kar tri faktorje 
in sicer ZVU, sta-r italij. državni 
upravni aparat ter ljudstvo samo 
— napravil vse, kar je bilo v 
danih razmerah mogoče.

Nepristranskemu opazovalcu, 
ki je -lahko tudi- sam vojni oško
dovanec, mu nehote uhajajo mi
sli v preteklo dobo zadnjih 30 
let. Naša Goriška je imela- v ča
su ene generacije kar dve sve
tovni vojni in s tem uničenje 
svojih premičnin in nepremičnin. 
Niso še bili dobro zabrisani sle
dovi prve svetovne vojne in že 
je prihrumela druga, ki je priza
dela primoirskemu ljudstvu toli
ko žrtev in ogromno materialno 
škodo. Skrajni čas bi že bil, da 
bi težko preizkušeno primorsko 
ljudstvo že dobilo enkrat svoj 
mir in da bi se vsaj za dobo več 
generacij lahko oprijela korist
nega- dela- v slogi in blagostanju. 
Vojne grozote pa naj bi ostale 
le temen spomin. To upanje in 
te misli nam uhajajo ravno te 
dni pred velikonočnim» prazniki, 
z željio, da bi bilo vsaj mlajšemu 
rodu prihranjeno gorje, ki smo 
ga mi preizkusili:.

Vrnite* nam
naš Ljudski dom
Širijo se govorice, da bodo 

zavezniške vojaške oblasti v pri
hodnjih dneh izpraznile naš biv
ši Ljudski dom. Kakor je vsem 
dobro znano, so- Ljudski dom no
vembra meseca Lanskega leta za
sedle zavezniške vojaške oblasti 
ter so bile ob tej priliki naše 
ustanove in organizacije vržene 
na cesto. Ljudski dom, ki je bil 
že pred prvo svetovno vojno 
sedež naših ustanov in društev, 
mora priti zopet v slovenske ro
ke! Po težko prisluženih «kron- 
cah« si je slovensko ljudstvo (in 
v prvi vrsti naše obrtništvo) sezi
dalo ta dom, ki je služil vsemu 
s-1 o venskemu življu Gorice. Vod
stvo trgovisko-obrtne zadruge je 
bilo pred dvajsetimi leti prisi
ljeno prodati bivši »Trgovski 
dom« fašistični organizaciji, ki 
je nato izvajalo divji teror nad 
go-riškim slovenskim prebival
stvom.

Goriški Slovenci so popolno
ma upravičeni, če danes z vsemi 
silami zahtevajo, da se jim vme 
ta stavba.

Za naše pripornike
Ob priliki nedeljskega izleta 

na Reko so tovariši in tovarišice 
vzhodne četrti mesta Gorice na
brali čez 2000 lir za tovariše, ki 
so zaprti v zavezniških zaporih 
v Gorici.

Koroška v borbi za svobodo
Predstavniki OF pred

Pregled obnooe na Goriškem
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* «Soškega lecLnika »

Gorica
Otvoritev dveh mladinskih sedežev

Ob zaključku svetovnega mla
dinskega tedna je goriška mladi
na otvorrla dva mladinska sede
ža in sicer enega v severni, dru
gega pa v vzhodni četrti mesta«. 
Preteklo soboto so mladinci se
verne četrti priredili prijeten 
družaben večer v prostoru, kjer 
se bodo odslej bolj pogostoma 
shajali, gojili tovariške stike, 
prebirali knjige, igrali ter imeli 
na razpolago dnevno časopisje 
ter mladinsko literaturo. Istota- 
ko so se sestali mladinci vzhod
ne četrti v nedeljo dopoldne ter 
v prisrčnem domačem krogu pri
redili preprosto zakusko. Na no
vem sedežu bodo razpolagali s 
knjižnico in vso pripravo za od
bojko. Imeli smo priliko, da smo 
si ogledali dobro urejen mladin
ski stenčas, ki je raznovrsten, 
slikovit in kaže, da so mladinci 
napravili lep korak naprej. Mla
dina! Sedaj pa pridno« in urno na 
delo. Pripravljajte se na prvo
majski nastop.

Šempeter pri Gorici
Mladinski večer

Mladinski teden je bil otvor- 
jen z dobro uspelim mladinskim 
večerom, ki je zadovoljil vse 
navzoče. Poleg dveh enodejank 
je občinstvo s posebnim veseljem 
pozdravilo mlade telovadce, ki 
so bre«zhibno izvajali -— poleg 
drugih točk — simbolično sliko 
»Soči«. Enako so gledalci navdu
šeno sprejeli »Kmečki ples« in 
solospev »Mizar«. Med glasnim 
odobravanjem je spregovoril va
ški mladinec, ki je prikazal že
lje in ljubezen mladine do mla
de Jugoslavije, k kateri bomo 
v kratkem priključeni. Nabiral
na akcija za progo Šamac - Sara
jevo je v polnem teku. Do« sedaj 
se je nabralo že čez 25.000 lir. 
Tudi čisti izkupiček prireditve 
se bo uporabil za nabavo opreme 
brigade, ki bo gradila mladinsko 
progo.
Iz mirenskega okraja

Obnova
Potnik, ki pride v Miren se 

bo razveselil, ko bo videl da ni 
obnova naše vasi. ostala na mrtvi 
točki, ampak da so v glavnem 
skoro vse hiše že sezidane in 
popravljene. Glavna dela so bila 
v rokah domačega gradbenega 
podjetja. Ernesta Makuca«, ki je 
izvedel obnovitveno akcijo v po
polno zadovoljstvo prizadetih 
vojnih oškodovancev.

Enako povoljno je zaključila 
obnovo vasi Bilje in Orehovelj 
tvrdka Canarutto, kar je prišlo 
do izraza na poslovilnem večen, 
ki se ga je udeležilo okrog 200 
delavcev. Prisotni so bili tudi 
zastopniki naših množičnih or
ganizacij. Prebivalci vasi Bilje so 
hvaležni inž. Canarutto, da je 
poskrbel za razširitev društvene 
dvorane ter obljubil še nekatera 
druga dela, da jih bo izvedel.

Prvačina
Naše žene

dobro znana in bi bik vsaka po
hvala odveč. Sedaj se pridno 
pripravljajo, da bo«do čim boljše 
izvedle načrt tromesečnega te
kmovanja,

Ivanjigrad
V prvomajskem tekm>vanju

V zadnjem času smo pospešili 
z delom za čim hitrejšo« izvedbo 
načrta prvomajskega tekmova

kmetijskem sektorju napravlje
nih 8962 delovnih ur. Na pro
svetnem polju je bil okvirni na
črt prekoračen. V dveh mesecih 
so imeli 29 kulturnih prireditev, 
med temi osem pionirskih. V 
okraju deluje 14 večernih teča
jev s 319 udeleženci. Na novo je 
bilo ustanovljenih 9 pionirskih 
knjižnic. V tem času se je raz
prodalo 969 knjig v vrednosti 
100.313 Ur. Tudi na organizacij
skem sektorju beleži Kobariški 
okraj lepe uspehe. Med drugim 
se je vpisalo v SIAU 271 novih 
članov. Velik odmev je imela v 
okraju tudi nabiralna akcija za 
progo Šamac - Sarajevo. Za mla
de graditelje se je nabralo 54.052 
lir v denarju in preko 34000 lir 
v blagu. Za vojne sirote so po
žrtvovalni prebivalci okraja na
brali lepo svoto 43.155 lir.

Posebno živo so se izkazale 
vasi Robedišče, Sedlo, Breginj, 
Logje in Podbek. To so vasi, ki 
so bile najbolj razvpite kot na
zadnjake, a so tokrat pokazale, 
da so pometle vso reakcionarno

Veličasten pogreb v Renčah
V ponedeljek, 31. marca po

poldne, je bil V Renčah pogreb 
mladega tovariša Arčona Andre
ja, ki ga je zavratna bolezen ne
pričakovano spravila v prerano 
smrt.

Od blizu in daleč so prišli 
znanci in prijatelji, da pospre
mijo dragega tovariša v domačo 
gomilo. Dolg sprevod se je vil 
iz hiše« žalosti na pokopališče. 
Mladinci - prijatelji so nosili šte- 
viline vence. Spredaj, pred krsto, 
je tovariš nesel delavsko zasta
vo, član ZPP pa narodno zasta
vo. Tovariši Odreda JA so mu 
dekli častno stražo bodisi do
ma na mrtvaškem« odru, kot v 
sprevodu, ko« so stopali ob krsti. 
Preden s«o nosilki dvignili krsto, 
da jo odneso izpod« domačega 
krova, je vaški moški pevski 
zbor zapel v s«lovo žalostinka.

Na pokopališču se je pri od
prtem grobu p oslov:’i od nepo
zabnega tovariša borca častnik 
II. bataljona Odreda JA v imenu
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SLIKA NAM KAŽE SKUPINO PARTIZANOV, KI oE JE"PRED *DVEMI LETI RAVNO 
V TEM MESECU PRIPRAVLJALA, DA OSVOBODI SLEHERNI KOŠČEK PRIMORSKE

ZEMLJE IZPOD NACIFAŠIZMA

Že delj časa so se že tee iz na
še vasi pridno pripravljale na 
kulturno prireditev. Dne 25. 
p. m. so priredile veselico, na 
kateri so nabrale 8718 lir za pro
go Šamac - Sarajevo. Požrtvoval
nost in aktivnost naših žen je že

nja. S prostovoljnim delom smo 
popravili več vaških klancev in 
poti ter očistili gozd škodljivega 
borovega prelca. Za vsakdanje 
potrebe tekmovalne komisije 
smo zbrali lepo svoto 4.945 Ilir ter 
večjo količino živeža. V tem ča
su smo imeli 3 predavanja. Ško
da, da je skbo vreme precej ovi
ralo izvedbo popolnega delovne
ga načrta.

Kobarid
Prvomajsko tekmovanje

Že prva dva meseca prvomaj
skega tekmovanja so pokazala 
veliko razumevanje in politično 
zrelost Kobariškega ljudstva. Saj 
so v tem času nabrali preko 2 
milijona lir, s katerimi so si na
bavili razne stroje ter druge in
dustrijske predmete.

Kljub temu, da je slabo vie- 
me močno oviralo izvedbo ■.plaš
nega načrta, vendar je bilo na

navlako in da hočejo v bodoče 
v miru in složnosti zidati sebi in 
zanamcev boiljše življenje v sklo
pu domovine Jugoslavije.

vojske. Tajnik krajevnega NOO 
je v imenu Renčanov spregovoril 
par besed v slovo pokojniku, V 
imenu Komunistične partije je

Bilje
Prireditev

Na velikonočno nedeljo, ob 
17. uri, priredi Prosvetno dru
štvo »Zarja svobode« v Biljah 
glasbeni koncert z zbranim spo
redom. Glasbene točke izvajata 
mlada člana Prosvetnega društva 
brata Anton in Jože Soler. Vsi 
ljubitelji glasbe so vljudno vab
ljeni.

Kanal
Novi zdravnik

Dobili smo novega zdravnika 
v osebi dr. Genovese Rudolfa, V 
čitalniških prostorih ordinira 
vsak popoldne od 13.30 do 15.30. 
Novi zdravnik se je specializiral 
— poleg splošnih — za vse otro
ške bolezni.

^cao oesele ^TDeLitonočne, pca- 
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imel nagovor tov. Kodrič. Pod
črtal je vrline po«kojniega mlade
niča, ki j«e bil! že z mladih Let 
vztrajen protifašistični borec.

Tudi na pokopališču je doma
či pevski« zbor zapel dve pesmi 
kot zadnji pozdrav zglednemu 
blag op ok o j ne mu Andreju.

Vsem Renčanom in drugim, 
ki so poznali/ tov. Arčona An
dreja, je njegova smrt povzroči
la neizmerno boli, kajti veliko je 
žrtvoval im doprinesel k zmagi 
delovnega ljudstva. Bodisi v 
borbi, kot doma«, je bil priljubljen 
zaradi izredne poštenosti, ki se 
je zrcalila v vseh njegovih de
jan j,ih.

Proti koncu moramo omeniti, 
da je domači župnik s svojo od
sotnostjo pri pogrebu podžgal 
gnev vsega občinstva, ki; je obču
tilo krivico, storjeno spominu 
vrlega mladeniča. Seveda ima 
tudi tukaj prste vmes goriški 
nadškof, ki je dal pismeni na
log, d.a« se pokojniku ne sme po
deliti cerkveni! blagoslov.

Kovice iz Jugoslavije
Za prvo mednarodno razstavo 

— zagrebški velesejem — je v 
državi in inozemstvu veliko za
nimanje. Mnogo inozemskih dr
žav se je že zanimalo za mož
nost, da bi razstavljale ter so v 
tej zvezi poslale v Zagreb svoje 
predstavnike.

V Sarajevu je bila konferenca 
poverjenikov prosvetnih odse
kov pri okrajnih ljudskih odbo
rih in referentov za ljudsko pro
sveto iz sarajevskega okrožja. 
Na konferenci so ugotovili, da 
je imela letošnja kampanja za 
ljudsko izobraževanje v primeri 
z lanskoletno znatno večje uspe
he.

Propagandni kamion »Prosvje- 
te« je odšel na svoje prvo poto
vanje. Zaenkrat bo obiskal neka
tere kraje v Kordunu. To poto
vanje dokazuje, kako si ljudstvo 
želi zabave kulturnega človeka, 
čez nekaj dni bo odšel kamion 
na propagandno potovanje po 
severni Dalmaciji.

Pretekli teden sta bili na Trgu 
maršala Tita na Sušaku slovesno 
formiramii prvi dve primorsko - 
goranski brigadi. Prisotnih je bi
lo okrog 10.000 prebivalcev Re
ke in Sušaka.

Iz Splita in Dubrovnika so od
potovale prve dalmatinske bri
gade na gradnjo proge Šamac - 
Sarajevo. Iz Dalmacije je odšlo 
5 brigad s 1500 mladinci in mla
dinkami.

Iz okrožja Like je odšlo na 
mladinsko progo 2430 mladin
cev.

Med Ljudsko mladino LR Sr
bije so se pričele v vseh mladin
skih organizacijah priprave za 
mladinsko progo.

* Blizu trga Županje, na le
vem bregu Save, približno sredi 
poti, kjer se začneta mladinski 
progi, bo sezidana ena najbolj 
modernih sladkornih tovarn na 
Balkanu. Glavno poslopje je že 
sezidano.

CVETLIČAR

JOŠKO

^anelai}

želi svojim odjemal
cem prav prijetne

Ojstro ao čae p čajnike. !
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Velika VVoc mi.
Rudeči se blesté na mizi pirhi, 
od lilastih glicini] so okitjeni domovi, 
po gorah pa grme plazovi, 
v dušah dragoceni virhi.
Devojka moja ta Velika noč 
ima veliko v sebi moč...
Jaz ljubim Tebe, ker svobodo sluti 
prelepa duša Tvoja v tej minuti,

G-
klonila nisi z duhom nikeddr, 
vzvišen Tvoje tajne duše čar...
me vsega, vsega je prevzel, 
pastirček Kostja Tebi čast bo pel.
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Pred sodbo naroda
Ravnatelj taborišča Oswieczim 

(Auschwitz) se zagovarja - ga mu ne 
bo nič pomagalo

Tass poroča iz Varšave, da je 
bilo na razpravi proti bivšemu 
poveljniku hitlerjevskega kon
centracijskega taborišča v Oswie- 
czimu (Auschwitz) zaslišanih 
nad 50 prič — Poljakov, Jugoslo
vanov, Norvežanov, Belgijcev m 
drugih. Priča iz Jugoslavije jc iz
javila, da je sama videla, kako 
so enkrat pripeljali v to tabori
šče 14.000 sovjetskih vojnih ujet
nikov. V dveh dneh so vse pobi
li. Druga priča je izpovedala, 
kako so po varšavski vstaji pri
peljali Nemci v taborišče 7000 
otrok in jih žive sežgal: v krema
toriju.

Pri vseh teh neverjetnih zloči
nih ni- sodelovali samo poveeljnik 
taborišča Hoess, ampak tudi nje
gova žena in starejši sin.

Na vprašanje sodnega izve
denca dr. Kowalskega, kaj je 
bil namen poizkusov ki so jih 
delali, je obtoženi Hoess cinično 
izjavil, da so Nemci hoteli priti 
do sredstva za hitro uničevanje 
1 j udi.

Kot priča je bil zaslišan tudi 
bivši jetnik v Oswieczimu, se
danji predsednik poljske vlade 
Cyrankiewicz.

Zloglasno taborišče Oswieczim 
(Auschwitz) je postalo grob mili
jonov ljudi Tudi mnogo sloven
skih žen in deklet in ne v zadnji 
vrsti naših primorskih žen je pu
stilo v krematoriju svoja mlada 
življenja. Zia zločinci kot Hitler, 
Hi monile r itd., prihajajo sedaj na 
vrsto razni Hoessi. Na tisoče na
ših najboljših žen in deklet, ka
terim se je posrečilo priti iz ti
stega pekla, nosi še danes znake 
trpljenja. Ko so prestopile prag 
koncentacijskega taborišča, niso 
bile več osebe z imenom, marveč 
samo še številke. Številke, ki so 
jim bile vžgane v meso, jih spo
minjajo dan za dnem na grozote 
aušvdcskega taborišča in na krv
nike, kot so Hoess in drugi.

Nobena kazen ni za te zločin
ce previsoka.

Filmski ateljeji na Barandovu
(Praga, Češkoslovaška)

nekaj prizorov iz poljskega fil
ma »Mejna ulica«. Na Barando
vu je torej res pravi kotiček 
HoiUywooda,

Metoda Siličeva, 15 letna mla
dinka iz Bilj, se je letos prvič 
udeležila tekem čez drn in strn 
in se že v začetku dobro izka
zala.

Januarja meseca smo jo videli 
na krajevnem teku v Biljah, fe
bruarja na okrajnem v Mirnu, 
šc februarja na okrožnem teku v 
Šempetru pri Gorici in je povsod 
odnesla prvo mesto.

Prve dni marca je tekmovala 
v Trstu in se klasificirala prvo 
med mladinkami in članicami ter 
odnesla dve nagradi. '

Dne 30. p. m. je na pokrajin
skem prvenstvu v Trstu z uspe
hom zavzela prvo mesto, ko je 
pretekla 1000 m v času 3 15 2/10.

V zelo kratkem času je Siliče
va uspešno dosegla dobre rezul
tate. Ce bo tako nadaljevala, jo 
bomo prav kmalu videli na pr
venstvu Slovenije in zakaj ne tu
di Jugoslavije?

Pooblaščene trgovine 
za prodajo kruha

Goriški okrožni odsek prehra
ne javlja, da so v prihodnjem 
štirimesečju april—maj poobla
ščene sledeče trgovine za proda
jo kruha:

Panificio Goriziano, ulica Mo
relli — Viviani Antonio, ulica 
Favetti — Varli Carlo, ulica Ra
ste Ilo — Hojak Štefan, ulica Du
ca d’Aosta — Toso Antoni», trg 
N. Tommaseo — Gelant Giovan 
ni, ulica Šempeter — Azzano 
Gaetano, Ločnik — Živec Ivan, 
Solkan.

Imenovane trgovine, razen 
prodaje kruha navadnim odje
malcem, vpisanim v /register, 
bodo lahko prodajale tudi last
nikom nakaznic, ki so bile izda
ne v drugih občinah in ki so 
označene s pečaitom »Pooblašče
ne trgovine« goriškega prehra
njevalnega urada.

OB VESTILO
Podpoveljstvo mestnih straž 

(ul. Mazzini 7) naznanja, da so 
našli volneno rokavico in denar
nico, z majhno vsoto denarja, ki 
se sedaj hranita pri tem povelj
stvu. Kdor moire dokazati, da je 
lastnik, naj se oglasi.

Ob priliki praškega pomladne
ga velesejma, ki je bil v prete
klem mesecu v prestolnici Če
škoslovaške, so si tujci ogledali 
med drugim tudi središče film
ske proizvodnje. V predmestju 
»zlite Prage«, na mali vzpetini — 
na Barandovu — je zraslo novo 
naselje. Tam so Čehi postavili 
ateljeje, laboratorije in vse, kar 
ustreza zahtevam modeme film
ske proizvodnje in v tem sre
dišču nastajajo filmi češke pro
dukcije. A tudi druge države 
hodijo tja snemat znamenita de
la. Tako so n. pr. Sovjeti sne
mali v tem kraju film »Kameniti 
cvet«, Poljaki pa film iz časov 
okupacije. Trije Slovenci, člani 
»Triglav filma«, so na Barando
vu v praksi. Gotovo se bodo 
okoristili z bogatimi izkušnjami 
češke filmske proizvodnje in 
prenesli pridobljeno znanje na 
razvijajoče se slovensko filmsko 
podjetje. Praga ima 11 filmskih 
ateljejev; od teh jih je 7 na 
Barandovu. Tu meri največji 
2(X).0()() kv. metrov. To je naj ve
čji atelje v Evropi. V vseh sne
majo in pripravljajo potrebno 
za nove filme. Eden izmed njih 
črpai snov iz življenja češkega 
pesnika Jana Nerude. Ob tej pri
liki lahko povemo, kako so pa
zili na ta film. Za prizor, ki bo 
na traku trajal največ 3 minute, 
so trajale priprave z igralci, re
žiserjem, tonskimi in svetlobni
mi tehniki vse dopoldne. Malo 
pred poldnem je šlo zares in isti 
prizor so snemali petkrat, da po
tem režiser pri preizkušnji izbe
re pravega. Trak gre takoj v la
boratorije, kjer ga razvijejo. V 
drugem ateljeju so arhitekti po
stavljali — del Varšave. Igrali so

DROBNE NOVICE
* Na severnih morskih poteh 

— na Arktiki — se po dolgi pre
kinitvi začenja sezona plovbe. 
Sedaj je že minila polama noč 
in zato se na vseh velikih sever
nih morskih poteh pripravljajo 
na plovbo. Delo polarnih raz
iskovalcev je zelo težko. Utirajo 
si pot čez ledene gore. Na svo
jih raziskovanjih se poslužujejo 
seveda sani (s pasjo vprego), 
smuči in kadar je neobhodno po
trebno, morajo hoditi tudi peš. 
In polarno letalstvo znatno pod
pira raziskovalce. Osebje polai- 
nih postaj na vzhodnem arktič
nem sektorju (na rtih Čeljuskin, 
Sinit in Sterldgov) je zače
lo raziskovati stanje ledu na so 
sednih morjih.

* Prišla je pomlad in povsod 
mislijo na zadnjo setev. Sovjet
sko civilno letalstvo podpira v 
veliki meri kolhoze pri pomla
danski setvi. Tako spuščajo i/. 
posebej zato opremljenih ’etal 
mineralna gnojila na polja don
skih bolhozov. Razen tega borio 
v kratkem začeli metati iz zraka 
kemična gnojila na donske vrto
ve. Tudi za prevoz potrebščin za 
setveno kampanjo uporabljajo 
že letala. Strojne in traktorske 
postaje so na ta način dobile 
n. pr. dele traktorjev in pluge n 
24.000 delov sejalnih strojev je 
po zračni poti prešlo iz kraja 
v kraj.

* V moskovskih kinodvoranah 
prikazujejo dokumentarni fi'm o 
Slovanskem kongresu, ki je bil 
decembra 1946, v Beogradu.

* Ministrski svet Zveze sov
jetskih socialističnih republik je 
ob 25-letnici ustanovitve insrtu- 
ta za radij pri Akademijii znano
sti ZSSR odlikoval 28 znanstve
nikov za pomembne usipene pri 
raziskovanju radija in radioak
tivnih elementov ter za pospeše
vanje razvoja radijeve industrije 
v ZSSR. Po zaslugi metod, ki jih 
je iznašel institut, ugotavljajo 
z uspehom količine radija v ze
meljski skorji in. načine pridobi
vanja radija. Velika vrednost 
imajo dela instituta v medicini, 
zlasti pa raziskovanja zdravil
nih radij oaktivnih izvirov in pri
pravljanje radija za zdravljenje 
raka.

* Ekspedicija Akademije me
dicinskih znanosti ZSSR se je 
vrnila iz Srednje Azije in prine
sla s seboj dragocene primere 
medicinskih zelišč. V Srednjem 
Tiensanu je ekspedicija našla ne
ko zelišče, ki ima alkaloide ne 
samo v listih, steblu in semenu, 
ampak tudi v jedru. Na planin
skih livadah v višimii 3000 m nad 
morjem je ekspedicija našla ra
stline, ki jo Tadžikistanci upo
rabljajo proti epilepsiji. Ekspe
dicija je prinesla skupno 122 dra
gocenih medicinskih zelišč.

* 23. marca je delegacija depu
tatov Vrhovnega sovjeta ZSSR 
obiskala grob Karla Marxa na 
pokopališču Highgate.

* V Pragi se je pričela razpra
va proti vodilnim članom stran
ke »Narodne enotnosti«, ki jo jc 
med nemško okupacijo osnoval 
predsednik Hacha.

* Odbor za finance italijanske 
ustavodajne skupščine skuša pre
prečiti neprestano naraščanje dr
žavnih izdatkov. Italijanski dr
žavni izdatki znašajo 890, do
hodki pa samo 280 milijard lir. 
Ob koncu februarja je znašal 
italijanski primanjkljaj 610 mi
lijard lir.

* V Podkarpatski Rusiji so 
zgradili mnogo medicinskih usta
nov, ki skrbijo za zdravje mater 
in otrok. Prvič v zgodovini te 
dežele so ustanovili 17 dečjih ja
se! in bolnišnic (310 postelj je 
pripravljenih za otroke, 425 po
stelj pa za porodnice). Po vaseh 
Podkarpatske Rusije so odprli 
200 zdravniških postaj.
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IVAN VETRIH
ZALOGA KURIVA

Gorica •• ul» Lantieri, 3 - Telefon 680
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